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ACTA NÚM. 12 

Comissió de Campus, Sostenibilitat i 
Agenda 2030 
 
Silvia Altafaja Vela  
Jordi Nadal Tersa (en substitució de 
Jordi Bartolomé Filella) 
Sergi Castells Segura 
Juan Jesús Donaire Benito 
Antonio Espinosa Morales 
Xavier Gabarrell Durany 
Manel López Béjar 
Virginia Luzón Fernández 
Enric Marín Otto (en substitució de 
Susana Navas Navarro) 
Cristina Palet Ballús 
Andreu Pompas Alcaraz 
Xavier Ramos Morilla 
Cristina Riba Trepat 
Albert Texidor Martínez 
Jaume Tintoré Balasch 
Olga Torres Hostench 
 

 
 
A les 9.30 h del dia 10 de desembre de 2024, es 
reuneixen, en sessió ordinària, a la sala de juntes del 
Rectorat, sota la presidència del vicerector de 
Campus i Sostenibilitat, Xavier Gabarrell Durany, els 
membres de la Comissió de Campus, 
Sostenibilitat i Agenda 2030 assenyalats al marge. 
 

 

No assisteixen a la reunió Raúl Aragonés Ortiz, Marta Bertrán Tarrés, Ismael Iván Blanco 
Fillola, Kevin Fernández Ramallo, Benjamín Lázaro Miranda, Begonya Saez Tajafuerce ni 
Esther Zapater Duque. S’han excusat d’assistir-hi Albert Bonillo Martín, Mónica Espejo 
Segura i Benet Gunsé Forcadell. 

Hi assisteixen com a convidats Xavier Ariño Vila, Àngels Guimerà Guinot, Josep Boldú 
Bochaca, Anna Florensa Botines, José María Martínez Expósito, Carme Hidalgo Montaner, 
Rafael Requena Valiente, Ian Blanes Garcia i Anselm Rodrigo Domínguez. 

Hi actua com a secretària Sandra Vives Prieto, lletrada del Gabinet Jurídic. 

 

Ordre del dia 

 

1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió  

2. Informe del vicerector de Campus i Sostenibilitat  

3. Informe del vicerector de Polítiques Digitals  

4. Aprovació, si escau, de la pròrroga del Pla de Mobilitat 

5. Aprovació, si escau, del Pla de Racionalització dels usos de l’aigua a la UAB 

6. Aprovació, si escau, del Pla de Política per l’Economia circular a la UAB, Residus 

municipals: Del residu al recurs 

7. Assumptes de tràmit 

8. Torn obert de paraules 
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Desenvolupament de la sessió 

 

1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió 

Per assentiment, la Comissió de Campus, Sostenibilitat i Agenda 2030 acorda 
aprovar l’acta de la sessió de 20 de setembre de 2024.  
 

2. Informe del vicerector de Campus i Sostenibilitat 

El president comença la sessió donant la benvinguda a Antonio Espinosa Morales, com a 

vicerector de Polítiques Digitals, i informa que compartirà amb ell la presidència de la 

Comissió. Explica que el 2025 es preveu que es facin cinc reunions anuals ordinàries de la 

Comissió, seguint una mica el calendari de l’any passat.  

Informa que van mantenir una reunió amb la nova directora general de Transports i Mobilitat 

i que preveuen convocar la Taula de Mobilitat durant la primera setmana del segon 

semestre, al febrer. 

Així mateix, explica que s’ha manifestat interès que la UAB participi en el Consell de 

Cooperació del Parc Natural de Cap de Creus, per la qual cosa s’està preparant la sol·licitud 

d’adhesió.  

Tot seguit, en relació amb l’episodi d’alerta per pluges torrencials del darrer 4 de novembre, 

explica que abans de l’anunci de la dana s’havien fet tasques de neteja dels canals en 

diversos punts del campus, tasques que s’afegien a les actuacions de gestió forestal que 

s’havien fet a l’estiu. Explica que el dia de l’alerta es van suspendre els treballs en alçada i 

a l’exterior de tots els equips de manteniment i que, un cop decretats la suspensió de 

l’activitat i el desallotjament del campus a partir de les 16 h, es va mantenir en actiu un 

equip per fer front a possibles incidents, format per cinc operaris de manteniment i quatre 

operaris de jardineria, i aquesta mesura es va posar en coneixement del Servei de 

Seguretat i Vigilància. 

Quant als serveis de neteja i restauració, informa que van ser les empreses 

concessionàries les que es van posar en contacte amb la DAIL per preguntar com havien 

de procedir, i diu que se’ls van traslladar les mateixes instruccions que s’havien donat a la 

comunitat universitària. 

Pel que fa a la mobilitat, el president explica que no van rebre cap comunicació de l’aturada 

de servei de Rodalies ni d’FGC, sinó que se’n van assabentar per les línies de busos 

interns, i es va optar per mantenir el servei de línies de busos interns per facilitar l’evacuació 

del campus. En aquest sentit, considera que hi ha aspectes quant a la coordinació i a la 

comunicació que són millorables.  

En relació amb la gestió dels espais, el president explica que és un dels temes que es volen 

treballar enguany i, per aquest motiu, s’ha nomenat Jordi Nadal Tersa com a adjunt al 

vicerector de Campus i Sostenibilitat. El president agraeix a Jordi Nadal que hagi acceptat 

aquest càrrec. 

Tot seguit, fa saber que s’ha obtingut un reconeixement de la comissió sectorial de 

sostenibilitat de la CRUE: la UAB ha obtingut una qualificació de dues estrelles pel que fa 

a la sostenibilitat, de manera que forma part del grup capdavanter de les universitats.  

El president informa que, justament fa uns segons, el QS Sustainability Ranking acaba de 

publicar que la UAB ha obtingut la posició 61 de totes les universitats del món i la 32 
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d’Europa. Informa que l’any passat es va obtenir la posició 114, per la qual cosa agraeix 

l’esforç titànic per aconseguir aquesta millora de 53 posicions. Pel que fa a categories, 

informa que la UAB es troba en la posició 49 d’impacte ambiental, en la 84 d’impacte social 

i en la 329 de governança, i és la primera universitat d’Espanya en impacte ambiental i 

impacte social. Considera que és un reconeixement del treball col·lectiu, ja que el rànquing 

té en compte l’activitat de docència en temes ambientals i de sostenibilitat, així com la 

recerca i la governança, per la qual cosa és una de les mètriques més competitives i 

completes. Agraeix l’esforç a totes les persones que ho han fet possible i les felicita.  

El president obre un torn de paraules. Quant a l’evacuació del passat 4 de novembre, 

alguns membres informen que l’alumnat va manifestar que les classes es podrien haver 

anul·lat el dia abans, ja que hi va haver alumnes que van haver de marxar al cap de poc 

d’haver arribat, quan ja no hi havia servei de tren. S’expressa la importància que les 

decisions es prenguin de manera coordinada i coherent, ja que hi va haver algunes facultats 

que van decretar la suspensió d’activitats abans que ho fes el rector, fet que va causar 

descoordinació i confusió. Així mateix, els membres discuteixen sobre si els circuits de 

comunicació a les facultats van funcionar, la qual cosa va dependre de cada facultat, ja que 

en alguns casos es va informar els directors de departament de manera correcta i en 

d’altres no. El gerent respon que cal millorar la comunicació en general, per poder estar a 

punt en cas que torni a produir-se una situació similar. Comenta que és important fer una 

reflexió per veure com es poden prendre les decisions de manera uniforme, tot respectant 

l’autonomia dels centres. També informa que el diumenge abans totes les universitats es 

van posar d’acord i van emetre un comunicat, tot i que en aquell moment l’alerta no anava 

dirigida a la zona del campus. Així mateix, explica que hi ha un comitè d’emergències format 

pels tècnics de prevenció de riscos laborals, el rector i el gerent, i que són els tècnics els 

que mantenen la comunicació amb Protecció Civil. En aquest sentit, es pregunta si hi ha 

personal que estigui pendent d’aquestes emergències a la matinada. Es respon que sí, 

igual que per a altres temes.  

A continuació, en relació amb propers episodis de pluges torrencials que hi pugui haver, es 

pregunta quines mesures es preveuen a mitjà termini pel que fa a la pavimentació del 

campus i la construcció d’edificis, així com la infiltració d’aigua, i si s’està treballant en un 

pla en aquest sentit. Es respon que és la línia de treball, tot i que encara no hi ha un 

calendari fixat.  

També es pregunta sobre les actuacions de gestió forestal que es van dur a terme durant 

l’estiu; en concret, es vol saber quins arbres s’han tallat i si s’han substituït. El president 

respon que és important deslligar l’acció de tallar arbres que suposen un risc important per 

a la seguretat de les persones de l’acció de replantar arbres. Diu que aquesta última acció 

ja està prevista des fa dos anys, però que es va haver d’aturar per la sequera. El president 

insisteix que són dues actuacions completament diferents i que la replantada no es fa 

perquè s’hagin tallat arbres. El director d’Arquitectura i Logística explica que molts dels 

arbres que es van tallar eren arbres amb danys estructurals, inclús arbres morts, que 

suposaven un risc important per a la seguretat de les persones. Afegeix que es va aprofitar 

per fer la tala a l’estiu perquè hi ha menys activitat al campus, cosa que facilita la feina. Així 

mateix, diu que diferenciaria dos aspectes: d’una banda, el tractament i manteniment de 

les masses forestals i, de l’altra, els arbres de les zones verdes. Pel que fa a les zones 

verdes, diu que s’hi van fer les actuacions següents: talar 35 arbres, tots morts o amb risc 

elevat de caiguda, i fer podes selectives i aclarir zones boscoses, per aconseguir una 

regeneració del bosc i fer un manteniment forestal correcte, sobretot a l’entorn de les vies 

d’FGC. Informa també que actualment FGC està fent millores en les seves tanques i està 

tallant arbres per seguretat de vies i catenàries, dins la seva zona. Comunica que també 
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es va fer una actuació a l’Eix Central i a la zona de l’Escola de Postgrau. També explica 

que, en les zones verdes, s’hi va deixar de plantar arbres fa aproximadament un any, per 

la sequera; que hi havia la previsió de plantar-ne, però que el procés es va aturar perquè 

els arbres nous no haurien rebut el rec necessari, i que, actualment, està en licitació una 

plantada de 115 arbres a la rambla Nord. A banda d’això, diu que es va fer una plantació 

vinculada a un projecte europeu, que consistia en 30 arbres més i 50 arbustos a la zona de 

la plaça del Coneixement. S’agraeix l’explicació i es comenta que és fonamental compartir 

la informació amb la comunitat universitària. 

Finalment, el vicerector d’Economia demana que es posi en valor la feina que es fa. Afegeix 

que la UAB té una situació molt particular i molt diferenciada d’altres universitats, ja que 

disposa d’un campus que l’obliga a actuar com una ciutat, però sense ser-ho, i que no se 

la pot comparar amb els ajuntaments. En aquest sentit, explica que en el pressupost de la 

UAB no hi ha cap partida per fer les feines de ciutat (tallar arbres, etc.), sinó que els diners 

s’han de treure d’altres llocs.  

 

3. Informe del vicerector de Polítiques Digitals 

El vicerector informa sobre les actuacions dels darrers mesos. En relació amb l’estat de la 
instal·lació de les xarxes sense fil, explica que en l’edifici B tot el desplegament ja està en 
funcionament i que en l’edifici C s’hauria de finalitzar en les properes setmanes, cosa que 
implicarà que tot el campus tindrà un sistema uniformitzat amb una nova infraestructura 
d’antenes. Informa que aquest és el motiu de les interrupcions de connexió que s’han 
produït, i que en principi cessaran, ja que es produïen per la transició entre dues 
tecnologies. 

En relació amb el projecte d’aplicació de Copilot en la gestió, comenta que ja se n’han 
presentat les conclusions i que s’estan preparant els nous continguts per als cursos de 
2025, sobretot un curs orientat al col·lectiu de PTGAS. 

Quant a les eleccions digitals, explica que no hi va haver cap incidència i que el sistema va 
funcionar correctament. Com a curiositat, informa que hi va haver un pic de participació a 
les 10 h del 29 d’octubre i un altre a les 12 h del dia 6 de novembre. 

Tot seguit, informa sobre els resultats positius que estan obtenint en el sistema de 
videoactes, en especial els relatius a tota la part tecnològica, que funciona molt bé.  

També explica que per fi s’ha activat l’antena 5G, per la qual cosa la qualitat de cobertura 
del telèfon mòbil hauria de millorar.  

Així mateix, explica que la UAB ha participat en dues jornades: la TSIUC, enguany centrada 
en la gestió intel·ligent de la IA, i la Jornada de Digitalització de la CRUE, en què s’han 
revisat els projectes d’Unidigital compartits entre diferents universitats públiques de 
Catalunya.  

Finalment, en relació amb els projectes de transformació digital, comenta que van fer una 
visita a EPSON, en concret al seu estudi de projectors i solucions, per aplicar-les a les 
aules docents del futur. Informa que estan fent un estudi pilot amb el material que els ha 
proporcionat EPSON a la Facultat de Lletres, per avaluar la tecnologia actual i entendre 
com es pot aplicar a les necessitats de la docència. 

Per acabar, informa que estan tenint diverses reunions amb el CSUC i diferents proveïdors 
de solucions per dissenyar conjuntament amb altres universitats públiques la 
infraestructura d’emmagatzemament de dades de gran abast per als propers anys, i que 
encara no hi ha una solució clara, però estan analitzant diverses opcions.  
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S’obre un torn de paraules. En relació amb la connexió sense fil, es pregunta si s’estan fent 
tests de cobertura per comprovar-ne la qualitat en diversos punts del campus. El vicerector 
contesta que sí, però que s’hi ha de seguir treballant. Explica que amb el canvi de 
tecnologia s’han centrat en un primer moment en temes tècnics, per solucionar els diversos 
problemes existents, i que, un cop passada aquesta fase, ja podran estudiar la qualitat, per 
veure si s’ha de reforçar la cobertura en alguns punts, i que la idea és tenir un bon mapa 
d’utilització per reforçar la cobertura en aquells llocs en què calgui.  

En relació amb la intervenció anterior, es pregunta si hi haurà cobertura a la Biblioteca de 
Ciències i si aquest desplegament de xarxa sense fil substituirà el pla de telefonia. El 
vicerector respon que les proves que han fet a la Biblioteca de Ciències mostren que la 
cobertura hi ha millorat molt. Quant al pla de telefonia, es tracta d’un tema complex, que li 
agradaria abordar en una altra sessió amb molt més detall, però informa que s’estan fent 
proves i analitzant diverses opcions. 

Per acabar, es pregunta sobre el desplegament de la nova aplicació dels permisos de 
viatge. El gerent contesta que demanarà la informació per saber en quin punt del 
procediment s’està. 

 

4. Aprovació, si escau, de la pròrroga del Pla de mobilitat 

El president explica que el Pla de mobilitat existent tenia vigència fins al 2024. Tenint en 
compte que no se n’han assolit totes les fites, diu que es proposa prorrogar-lo un any i, 
paral·lelament, anar treballant el proper pla, que abraçarà el període 2026-2031. Es 
pregunta si el carril bici està previst en el Pla de mobilitat. El president respon que dins del 
Pla de mobilitat per a 2018-2024 hi ha línies que fan referència al carril bici. Així mateix, 
explica que hi ha un full de ruta en què queden accions pendents de fer i que, a la vegada, 
s’està elaborant un nou pla de mobilitat de manera participativa, amb la Taula de Mobilitat.  

Per assentiment, la Comissió de Campus, Sostenibilitat i Agenda 2030 acorda el 
següent:  

Primer. Informar favorablement, si escau, de la pròrroga del Pla de Mobilitat 2018-
2024 fins el 31 de març de 2026, de conformitat amb l’Annex núm. 1 

Segon.- Elevar aquests acords al Consell de Govern perquè exerceixi les seves 
competències 

Tercer.- Encarregar al vicerector de Campus i Sostenibilitat l’execució i el seguiment 
d’aquest acord. 

 

5. Aprovació, si escau, del Pla de Racionalització dels usos de l’aigua a la UAB 

El president explica que la intenció del Pla de racionalització dels usos de l’aigua a la UAB 
és recollir en un document les accions que ja estaven previstes (algunes de les quals fins i 
tot ja s’estan implementant), però que es trobaven en diversos documents.  

Per assentiment, la Comissió de Campus, Sostenibilitat i Agenda 2030 acorda el 
següent:  
 
Primer.- Aprovar, si escau, les actuacions del Pla de Racionalització dels usos de 
l’aigua a la UAB, de conformitat amb l’Annex núm. 2. 
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Segon. Encarregar al vicerector de Campus i Sostenibilitat l’execució i el seguiment 
d’aquest acord. 

 

6. Aprovació, si escau, del Pla de Política per l’Economia circular a la UAB, Residus 
municipals: Del residu al recurs 

El president explica que la intenció d’aquest pla és agrupar en un mateix document i de 
manera estructurada totes les accions relatives a la gestió de residus, per facilitar-ne la 
visualització global. Diu que ja s’ha informat dels principis generals del Pla, així com dels 
indicadors, en altres sessions de la Comissió. Es pregunta sobre la gestió del paper i, en 
concret, es comunica que se n’usa molt a la Facultat de Dret i que les papereres que hi ha 
no són suficients. El president respon que l’Oficina de Sostenibilitat ha elaborat diverses 
propostes sobre com millorar la gestió en aquest àmbit, que encara s’han d’analitzar millor.  

Per assentiment, la Comissió de Campus, Sostenibilitat i Agenda 2030 acorda el 
següent:  
 
Primer.- Aprovar, si escau, les actuacions del Pla de Política per l’Economia 
circular a la UAB, de conformitat amb l’Annex núm. 3. 
 
Segon.- Encarregar al vicerector de Campus i Sostenibilitat l’execució i el 
seguiment d’aquest acord. 
 
 
7. Assumptes de tràmit 

No n’hi ha. 

 

8. Torn obert de paraules 

S’obre un torn de paraules. La degana de la Facultat de Traducció i d’Interpretació 

informa sobre tres aspectes. En primer lloc, explica que alumnes de la Facultat han 

elaborat un llistat de queixes i propostes, algunes de les quals s’han d’elevar al 

Vicerectorat de Campus i Sostenibilitat, la qual cosa es farà amb la carta corresponent. 

Diu que, per tal de fomentar la transparència, volia avançar-ho a la Comissió i explicar 

que algunes d’aquestes propostes van en la línia de millorar el wifi, les connexions de 

mobilitat, els espais de socialització, etc. El president respon que, com que es tracta de 

temes molt concrets, s’hi donarà resposta quan es rebi la carta amb les diferents 

propostes i queixes. En segon lloc, la degana explica que l’alarma de l’edifici no els 

funciona però que, tot i així, van poder fer el simulacre d’evacuació, sense alarma. El 

gerent respon que s’estan fent les gestions per poder reparar la sirena. En tercer lloc, la 

degana explica que s’està preparant un acte a Barcelona i que es volia que l’anunciessin 

els mitjans de comunicació de la UAB, però que la resposta en va ser que només 

emetien notícies d’actes que s’organitzessin dins del campus. En aquest sentit, diu que 

li agradaria conèixer els criteris en aquest àmbit. La vicerectora de Comunicació respon 

que reben moltes propostes de notícia, per la qual cosa tenen uns criteris, però que cap 

d’aquests inclou no informar sobre esdeveniments de fora del campus, ja que anuncien 

moltes notícies d’actes que es fan fora de la UAB. Explica que, si són notícies que també 

es promocionen des d’una altra entitat, ja no se’n fa la promoció des de la UAB. Comenta 

que preguntarà a l’equip per quina raó s’ha seguit aquest criteri.  

Tot seguit, el coordinador de projectes de sostenibilitat de Biociències pregunta quan es 
rebrà informació de com s’està aplicant el pla de política ambiental que es va aprovar 
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enguany, el 2024. Així mateix, afegeix que és un pla poc conegut i que estaria bé fer 
alguna campanya de comunicació per donar-lo a conèixer. També pregunta sobre 
l’obligació de les entitats participades de seguir el pla. Per acabar, pregunta sobre 
l’assignatura de sostenibilitat. El president respon que la posició obtinguda en el QS 
Ranking és molt meritòria i comenta que aquest equip està compromès. Pel que fa a les 
entitats, informa que s’està comentant aquest tema amb els diversos patronats i que la 
idea és que a principis d’any en donin compte. Pel que fa a l’assignatura, diu que és un 
eix transversal que afecta diversos vicerectorats, amb un component important de 
docència, però que rep tot l’impuls d’aquest vicerectorat.  

 
 

 
A les 11.17 h el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta 

acta. 

 

 
 
La secretària  

Vist i plau 
 El president 

 


